



Zápis z jednání Výkonného výboru AKVŠ

dne 20. 2. 2025 na UPCE (před a po výroční konferenci)

Přítomni:	Dopoledne: M. Bočková (MB), V. Šubrta (VŠu), B. Jankovská (BJ), J. Jirát (JJ), J. Kříž (JK), H. Landová (HL), L. Panchártek Suchá (LPS), Ž. Procházková (ŽP), R. Římanová (RŘ), J. Vencláková (JV) Odpoledne: M. Bočková (MB), V. Šubrta (VŠu), B. Jankovská (BJ), J. Kříž (JK), H. Landová (HL), L. Panchártek Suchá (LPS), Ž. Procházková (ŽP), J. Vencláková (JV), J. Dvořáčková (JD), Z. Svobodová (ZS)
Online připojeni:	Dopoledne: M. Morysková (MM), T. Schwarzová Matýsová (TSM) Odpoledne: M. Morysková (MM)
Omluvena:	K. Zychová (KZ) Odpoledne: R. Římanová (RŘ)

1. Pracovní skupina IVIG

- Vystoupení skupiny na BA 2025 (20 minut) – možno prezentovat zajímavosti za posledních 25 let, nebo průzkum, nebo příklad dobré praxe (vhodné téma by např. byla participace učících knihovníků na U3V) – skupina to projedná na schůzce v pondělí 3. 3.
- Plány na oslavu výročí IVIGu: v rámci Semináře IVIG 5. 6. (jednodenní), den předem proběhne neformální setkání členů PS (4. 6. navečer), dopolední blok retrospektivně oslavný, pozvání obdrží bývalé předsedkyně, další sekce v procesu. Místo konání: ČZU v Praze.
- VŠu: Co kdyby dala skupina dohromady článek do Čtenáře u příležitosti výročí? HL: M. Otavová (členka ediční rady časopisu Čtenář) posílala e-mailem informace o chystané sérii článků Profese učícího knihovníka. Návrh VŠu: Součástí této série by spíše mohly být případové studie, či medailonky konkrétních lidí. HL doporučila, aby se MM/TSM spojily s M. Otavovou a vyžádaly si konkrétní požadavky.
- Skupina přišla s nápadem představení informačního vzdělávání na jednotlivých institucích formou posterů. Nápad je v jednání.

O: MM, TSM

2. Jednatelské okénko

- HL informovala o aktivitách, které probíhají v oblasti financí asociace:
 - vykazování srážkové daně z DPP, hlášení ČSSZ, příprava podkladů pro daňové priznání,
 - s účetní byla prodloužena spolupráce,
 - bude se dále předplácet systém Fakturoid,
 - v přípravě nové DPP na rok 2025 (web, sociální sítě),
 - po VK bude zaplácena první část zálohy na exkurzi (březen), v dubnu se bude platit doplatek,
 - firmy osloveny v jednom e-mailu (KAM i BA – dva oddělené dotazníky), BA – potvrdili 4 sponzoři, celkem zatím 11 vystavovatelů, KAM – potvrdilo 7 firem.



- V listopadu po BA HL pošle všem firmám průzkum ohledně optimální doby pro jejich oslovení ze strany asociace.

O: HL

ÚaT: 1. Oslovit firmy (průzkum) s dotazem na optimální dobu pro zahájení jednání o spolupráci (sponzoring, stánky na BA) pro nadcházející rok – HL do **30. 11. 2025**.

3. BA 2025

- RŘ shrnula aktuální stav příprav programu, jsou oslovováni vytipovaní odborníci.
- Programový výbor BA se online sejde v pondělí 17. 3. od 13:00 do 14:30 (MB+RŘ+VŠu+HL).

O: MB, RŘ, VŠu, HL

4. Stáže

- Stáž k linked data v lednu na UK – JV vložila do Teamsů zpětnou vazbu. Stáž byla opět velmi úspěšná. Opakování v r. 2026 je žádoucí.
- Středočeská knihovna v Kladně projevila zájem o školení tématu linked data. JV odpoví, že asociace podobná školení na míru pro instituce mimo AKVŠ nepořádá. SVKKL se může obrátit rovnou na Báru Drobíkovou (UK).
- Stáž s tematikou služeb – 11.-13. 6. na OU.
- Stáž Hodnocení VaV na podzim? JV se zeptá Věry Svobodové (MENDELU), zda by byla ochotná knihovna opět stáž hostit a zajistit program.
- Od účastníků vyžadováno opakování těchto témat stáží: akvizice, linked data.
- Další téma: digitální kurátorství. VV se shodl, že tuto tematiku nemusí nezbytně pokrýt stáž, ale nějakým způsobem bychom se jí měli věnovat.

O: JV

5. Exkurze Nizozemsko 2025

- MB, HL a BJ informovaly o stavu příprav exkurze.
- Online schůzka účastníků proběhne v úterý 8. 4. od 13:00 do 14:00.

O: MB, HL, BJ

6. Knihovnická akademie pro manažery – KAM 2025

- Termín 14.–16. 9., opět jen dvě noci (hotel je rezervovaný pro jiné akce), program pro účastníky od nedělního odpoledne do úterý do cca 16:00. Jednání VV proběhne v neděli od 12:00.
- JK přednesl návrh na změnu doprovodného programu.



- Odborný program bude zaměřen na téma vyjednávání, argumentace, přesvědčování (byl osloven osvědčený lektor M. Vasquez). Jako další téma, na které se KAM 2025 zaměří, byly zvoleny hodnotící pohovory.
- Registrace proběhne opět nejdříve pro ředitele a vedoucí fakultních knihoven. Ředitel za sebe bude moci poslat svého zástupce, ale neměla by nastat situace, že pojedí zároveň ředitel i jeho zástupce.

O: HL, JK

7. Pracovní skupina pro Elektronické informační zdroje

- V lednu proběhla akce Den EIZ: Komunita komunitě – na straně organizátorů (i účastníků z řad PS) panuje spokojenost s průběhem, opakování akce spíše ob rok, než jako každoroční setkání. Témata různě rezonovala, žádoucí je více reálných zkušeností z praxe. Příště bude oslovena kvůli příspěvku zahraniční vysoká škola. LPS pochválila přednášející z řad pracovní skupiny. JJ akci také ocenil, hlavně ochotu ke sdílení, aktivitu účastníků a neformální atmosféru.
- PS připravuje příspěvek na BA 2025 pod pracovním názvem „Všechny barvy akvizice“ – vznikl přípravný minitým.

O: LPS

8. Pracovní skupina pro Open Science

- Proběhla diskuze k dokumentu „[Doporučení pro poskytovatele k aplikaci postupů otevřené vědy](#)“, který byl schválen RVVI a připraven NTK, resp. vědeckou radou projektu NCIP VaVal. Skupina by dokument chtěla připomínkovat (koordinace připomínek s CZARMA) – 5. 3. bude další schůzka PS, kde se bude dokument řešit (ŽP pošle VŠu pozvánku). Žádoucí je, aby si pracovní skupina na dokument vytvořila názor a navrhla další postup. VV zvažuje dopis náměstkovi P. Dolečkovi (MŠMT, sekce vysokého školství, vědy a výzkumu). *Update k 26. 2.: Dokument se bude řešit až na dubnovém jednání PS.*

O: ŽP

Konec dopoledního jednání VV, následovala volební výroční konference (13:00–15:00).

V 15:00 bylo zahájeno jednání nově zvoleného výkonného výboru. Z jednání se omluvila R. Římanová. Online byla připojena M. Morysková.

1. Volba předsednictva

- Všichni členové předsednictva v období 2022–2024 deklarovali, že jsou ochotni v případě zvolení pokračovat ve svých dosavadních funkcích.
Předseda: Václav Šubrta (VŠE)
Místopředseda: Jan Kříž (MU)
Jednatelka: Hana Landová (ČZU)



- Proběhlo hlasování (5 z 8 pro, 3 se zdrželi, 0 proti) a předsednictvo bylo potvrzeno ve svých funkcích.
- Seznam řadových členů VV: M. Bočková (MU), J. Dvořáčková (OU, nově zvolená), B. Jankovská (UPCE), R. Římanová (UK), Z. Svobodová (UPOL, nově zvolená), J. Vencláková (TUL).
- VŠu objasnil novým členkám způsoby komunikace, organizaci jednání apod.
- *Update k 26. 2.: všechny komunikační kanály a platformy již zohledňují nové složení VV.*

O: Celý VV

2. Pracovní skupina pro Open Science

Open Science Week 2025 (10.–12. 11. 2025)

- První dva dny online, třetí den dva prezenční workshopy pro cca 15 lidí v Praze a Brně + fuck-up night.
- ŽP se jednatelky dotázala, zda je možné, aby asociace zaplatila zálohu na rezervaci prostor. HL reagovala, že v principu je to možné. Je ale nezbytné, aby provozovatel prostoru byl schopen vystavit potvrzení o zaplacení.
- Další dotaz – ŽP: Mohl by mít OSW sponzory? HL: Doporučila bych neoslovovat firmy, které jsou našimi partnery pro jiné akce (BA, KAM). Případné návrhy na další partnery nejprve PS projedná s předsednictvem.
- Diskutovala se možnost věnovat merch škol/asociace jako odměnu pro přednášející.
- Je možno zaplatit lektora? HL: Ano, na fakturu nebo na DPP.
- Exkurze do Drážďan – termín 19. až 23. března, v Drážďanech koordinujte H. Šmídová, PS OS finalizuje přípravu exkurze – domlouvají se témata s důrazem na diskuzi o národní a institucionální implementaci OS v ČR a Německu. Program: ve středu setkání s OS specialisty ze SLUB OS Lab, ve čtvrtek celodenní setkání s OS specialisty z Helmholtz-Zentrum Dresden-Rossendorf, v pátek program zakončen setkáním s OS specialisty z Kontaktstelle Forschungsdaten.

O: ŽP

3. Setkání ředitelů

- Termín: středa 4. 6., od 10 do 15:00 na VŠE. Koordinovat přípravy bude VŠu.
- Do dalšího dne si všichni přečtou výsledky world cafe z minulého setkání ředitelů (přepis je ve VV Teamsech) a na jednání na UHK se vybere téma a způsob, jak ho pojmout.

O: VŠu

4. Pracovní skupiny a VV, organizace akcí

- MB: Je nutné opět nastavit udržitelný systém vzájemné spolupráce hlavně ve vztahu VV a pracovní skupiny (vyhrazený čas v programu jednání – aby nebyly vedoucí PS blokovány po celou dobu, kdy VV jedná, systém připomínkování – vždy je nutné napsat, zda je vyžadováno, aby připomínkovaly i PS, nezapomínat na deadline).



- VŠu: Program jednání VV – bude snaha, aby bylo vystoupení PS vždy na začátku a pak se lze odpojit. Prezenční jednání budou, pokud možno, v hybridní podobě, aby se PS mohly připojit jen na začátek. Připomínkování se bude vždy vyžadovat s konkrétním deadline, a kdo bude vědět, že ho nezvládne dodržet, dá vědět, že na jeho vyjádření se nemá čekat, příp. že nemá žádné připomínky.
- Byli určeni garanti pracovních skupin:
 - OS: RŘ
 - EIZ: VŠu
 - IVIG: ZS
- Všechny vedoucí PS mají za úkol do sdíleného dokumentu, který založí HL, sepsat, jaké problémy ve skupině řeší, co potřebují od VV – myšleno v oblasti organizace akcí, administrativy, financování apod. HL do dokumentu sepíše body z pozice jednatelky a ve spolupráci s LPS zprovozní trojrozměrnou matici pro kalkulaci nákladů na pořádání akcí.

O: Celý VV

- ÚaT:**
1. Vytvořit dokument „Rukověť organizátora akce“, sepsat do něj požadavky a možnosti z pohledu jednatelky a nasdílet vedoucím pracovních skupin – **HL do 31. 3. 2025.**
 2. Zprovoznit trojrozměrnou matici pro kalkulaci nákladů na pořádání akcí – **HL a LPS do 31. 3. 2025.**

5. Různé

- VV obdržel žádost o přeposlání/propagaci placeného kurzu směrem k ředitelům čl. institucí asociace.
- Proběhla diskuze ohledně způsobů takové propagace, vhodných míst k umístění anonce akcí různého typu, periodicitě, kritérií kvality akcí apod.
- VV se shodl, že žádostem o přeposílání na ředitele nebudeme vyhovovat. Žadatele vždy upozorníme, že vhodnou platformou jsou knihovnické e-konference VYSKA a KNIHOVNA. Pracovní skupiny mohou dle zvážení ad hoc distribuovat podobné nabídky svým členům. VV může také ad hoc nabídnout umístění anonce do newsletteru.
- Směrem k ředitelům bude mít VV prosbu, aby sdíleli zkušenosti své či svých kolegů s různými typy (ne)placených kurzů aj.
- Odpovídat na takové žádosti bude předseda VV.
- VV se shodl, že na všech akcích pořádaných asociací by měl být vystaven roll-up. Ten současný proto zůstane v Pardubicích a kvůli zjednodušení přepravy VŠu objedná k výrobě další dva roll-upy (jeden zůstane na VŠE v Praze, druhý bude na MU v Brně). *Update k 26. 2.: Roll-upy objednány.*

O: VŠu

Příští jednání VV: Pátek 21. 2. 2025 na UHK od 8:30

Zapsala: B. Jankovská

Schválil: V. Šubrta